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می گویید بودجه نیست، می گویید بودجه نیست، 

آن وقت وعدهٔ ورزشگاه جدید می دهید!؟آن وقت وعدهٔ ورزشگاه جدید می دهید!؟

تجارت در سایۀ تخلف؟تجارت در سایۀ تخلف؟

قانون، پشت درهایقانون، پشت درهای

 علاءالدین جا ماند! علاءالدین جا ماند!

آیا استان می  تواند الگویی برای توسعۀ ارتباطات در کشور شود؟

مسیر پرپیچ   وخممسیر پرپیچ   وخم
 فیبر نوری در البرز فیبر نوری در البرز

روزنامه

قیمت: 5000 تومان یکشنبه 9 دی ماه 1403 شماره 1719

قصۀ تکراری خشونت قصۀ تکراری خشونت 
علیه تیم سلامت؛علیه تیم سلامت؛

وقتی قانون، فقط وقتی قانون، فقط 
روی کاغذ است!روی کاغذ است!
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بدنبال سقوط یک هواپیمای جمهوری آذربایجان در قزاقستان، پروازهای بین روسیه و ترکمنستان به مدت یک ماه به حالت 
تعلیق درآمد. خبرگزاری تاس گزارش داد که پروازهای معمولی بین عشق آباد و مسکو از روز ۳۰ دسامبر )۱۰ دی( به مدت یک 
ماه تعلیق شد. این اقدام پس از آن صورت گرفت که یک هواپیمای خطوط جمهوری آذربایجان در قزاقستان سقوط کرد. این 
هواپیمای مسافربری متعلق به جمهوری آذربایجان روز چهارشنبه در نزدیکی شهر آکتائو در قزاقستان سقوط کرد. این اتفاق 
درحالی رخ داد که این هواپیما مسیر خود را از جنوب روسیه منحرف کرد؛ منطقه ای که گفته می شود روسیه سامانه های دفاع 
هوایی خود علیه پهپادهای اوکراینی را مستقر کرده است. انتظار می رود این تحول منجر به اختلال سفر هوایی بین دو شهر عشق 

آباد و مسکو شود و نگرانی ها در مورد ایمنی هوایی و امنیت منطقه ای را افزایش دهد. 

پروازها بین روسیه و ترکمنستان تعلیق شد یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید 

صادق آقائی« که 26 
فروردین 62 به مقام 
شامخ شهادت نائل 

گشت، گرامی باد

آیا اســتان می  تواند الگویی برای توسعۀ ارتباطات در کشور شود؟

مسیر پرپیچ  وخم فیبر نوری در البرز
داستان جلد

در دنیای امروز، اتصال به اینترنت دیگر یک نیاز لوکس 
نیست؛ بلکه یک ضرورت حیاتی است که زیرساخت آن 
پایه ی بسیاری از فعالیت های روزمره، تجاری و آموزشی را 
شکل می دهد. در همین راستا، استان البرز به عنوان یکی 
از مناطق پرتراکم و صنعتی کشور، نقش مهمی در تحقق 
هدف ملی توسعه شبکه فیبر نوری ایفا کرده است. اما آیا 
مسیر این توسعه به همان آسانی که روی کاغذ به نظر 

می رسد، در واقعیت هم هموار است؟

آغاز یک حرکت بزرگ
فیبر نوری به عنوان پیشرفته ترین فناوری ارتباطی، امکان 
انتقال داده ها با سرعت بسیار بالا و تأخیر نزدیک به صفر را 
فراهم می کند. البرز به دلیل موقعیت جغرافیایی و نزدیکی 
به پایتخت، از ظرفیت های بالایی برای تبدیل شدن به یکی 
از قطب های ارتباطی کشور برخوردار است. با وجود این، 
چالش های متعددی در مسیر پیاده سازی این پروژه عظیم 
وجود دارد که در صورت مدیریت نادرست، می توانند این 

فرصت طلایی را به تهدیدی جدی تبدیل کنند.

چالش ها از کجا شروع می شوند؟
اما  است،  ملی  اقدام  یک  نوری  فیبر  توسعه  هرچند 
استان هایی مانند البرز با موانع خاص خود مواجه هستند. 

از مهم ترین این موانع می توان به موارد زیر اشاره کرد:
1. زیرساخت های ناکافی شهری: شهرهای البرز، به ویژه کرج، 
با مشکلات زیرساختی متعددی روبه رو هستند. معابر شلوغ 
و تراکم جمعیت، اجرای پروژه های عمرانی مانند حفاری 
برای فیبر نوری را با چالش هایی نظیر کندی پیشرفت و 

ایجاد مزاحمت برای ساکنان مواجه می کند.
2. هزینه های بالا: اجرای فیبر نوری نیازمند سرمایه گذاری 
قابل توجهی است. از طرفی، برخی از مناطق البرز به دلیل 
نظر  از  شهری،  مراکز  از  دوری  یا  جمعیتی  کمتر  تراکم 
اینترنتی  خدمات  ارائه دهنده  شرکت های  برای  اقتصادی 

سودآور نیستند.
بزرگ  پروژه های  در  3. عدم هماهنگی میان دستگاه ها: 
زیرساختی، هماهنگی میان شهرداری ها، اداره های برق، آب 
و مخابرات اهمیت زیادی دارد. اما در عمل، اختلافات و 
تأخیرها میان این نهادها می تواند روند توسعه فیبر نوری 

را به تأخیر بیندازد.
پروژه هایی  چنین  پیشبرد  متخصص:  نیروی  کمبود   .4

فناوری  و  مخابرات  حوزه  در  متخصص  نیروی  نیازمند 
استان های  از  یکی  البرز  که  حالی  در  است.  اطلاعات 
پرجمعیت و جوان کشور است، اما آموزش و تربیت نیروی 

متخصص هنوز با نیازهای واقعی فاصله دارد.
با وجود تمام این چالش ها، البرز فرصت های منحصربه فردی 
برای بهره برداری از فیبر نوری دارد. این استان با داشتن 
از فیبر نوری برای  شهرک های صنعتی متعدد، می تواند 
صنایع  ببرد.  بهره  خود  صنعتی  زیرساخت های  تقویت 
نیاز  پیشرفته  فناوری های  به  که  آن هایی  ویژه  به  البرز، 
دارند، می توانند از طریق اتصال پرسرعت به شبکه جهانی، 

بهره وری و رقابت پذیری خود را افزایش دهند.
این  در  آموزشی  مراکز  و  دانشگاه ها  وجود  همچنین، 
استان، فرصتی برای ارتقای آموزش آنلاین فراهم می کند. 
البرز  پرجمعیت  شهرهای  در  دانش آموزان  و  دانشجویان 
مانند کرج و فردیس می توانند از مزایای فیبر نوری برای 

دسترسی به منابع علمی بین المللی بهره مند شوند.

چرا باید البرز را جدی گرفت؟
البرز نه تنها یکی از پرجمعیت ترین استان های کشور است، 
بلکه به دلیل مهاجرپذیری بالا، نیاز به خدمات ارتباطی پایدار 
و پرسرعت در آن روزبه روز بیشتر می شود. شبکه فیبر نوری نه 
تنها یک ضرورت برای شهرهای بزرگ این استان است، بلکه 
روستاها و مناطق کم برخوردار نیز باید در اولویت قرار گیرند تا 

شکاف دیجیتالی میان مناطق مختلف کاهش یابد.

چه باید کرد؟
می تواند  کلیدی  اقدام  چند  موجود،  موانع  از  عبور  برای 

راهگشا باشد:

1. تسهیل هماهنگی بین دستگاه ها: استانداری البرز باید 
شهرداری ها،  میان  هماهنگی  واسط،  حلقه ی  عنوان  به 
تا  کند  تقویت  را  مرتبط  دستگاه های  سایر  و  مخابرات 

پروژه ها با سرعت بیشتری پیش بروند.
به  مالی  مشوق های  ارائه  تشویقی:  و  مالی  حمایت   .2
توسعه  برای  اینترنتی  خدمات  ارائه دهنده  شرکت های 
شبکه در مناطق کم جمعیت و دورافتاده، می تواند به توزیع 

عادلانه تر این فناوری کمک کند.
3. آگاهی بخشی به مردم: بسیاری از مردم هنوز از مزایای 
فیبر نوری و تأثیر آن بر کیفیت زندگی روزمره آگاه نیستند. 
برگزاری کمپین های اطلاع رسانی می تواند پذیرش عمومی 

و مشارکت مردم را افزایش دهد.
4. تربیت نیروی متخصص: همکاری میان دانشگاه های 
البرز و شرکت های فناوری اطلاعات می تواند بستری برای 

آموزش نیروی کار مورد نیاز این پروژه ها فراهم کند.
آیندۀ روشنِ البرز

به  که  دارد  را  آن  ظرفیت  البرز  چالش ها،  تمام  وجود  با 
یکی از استان های پیشرو در حوزه ارتباطات تبدیل شود. 
توسعه فیبر نوری نه تنها زیرساخت های ارتباطی را بهبود 
می بخشد، بلکه می تواند تأثیر مثبتی بر اقتصاد، آموزش و 
حتی فرهنگ استان داشته باشد. البته، این مسیر نیازمند 
حمایت  و  دقیق  سرمایه گذاری  هوشمندانه،  مدیریتی 
همه جانبه از سوی دولت و مردم است. اگر البرز بتواند از 
این فرصت استفاده کند، نه تنها مشکلات فعلی خود را حل 
خواهد کرد، بلکه به الگویی برای سایر استان های کشور 
تبدیل خواهد شد. در نهایت، فیبر نوری برای البرز یک ابزار 
نیست؛ بلکه پلی است که آینده ی روشن تری را به این 

استان هدیه خواهد کرد.

راهبرد چین برای تضمین حضورش در بنگلادش چیست؟

قدرت نرم

تارنمای تحلیلی اوراسیا ریویو در گزارشی با اشاره به تغییر 
قدرت در بنگلادش و برشمردن کشورهایی که خواهان افزایش 
نفوذ و حضور بیشتر در این کشور هستند، تحلیل کرد: چین 
با قدرت نرم خود حضور راهبردی اش را در بنگلادش تضمین 

کرده است.
تارنمای تحلیلی اوراسیا ریویو در گزارشی با عنوان »عناصر 
کلیدی راهبرد قدرت نرم چین در بنگلادش چیست؟« به 
بررسی عوامل تاثیرگذار در قدرت گرفتن چین در بنگلادش 
پرداخت. این گزارش تشریح می کند که استراتژی قدرت نرم 
چین چگونه بر چشم انداز اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 

بنگلادش تأثیر گذاشته است.
در این گزارش آمده است: روابط بنگلادش و چین بعد از دهه 
۱۹۹۰ گسترش یافت و پکن در تمامی ابعاد روابط دوجانبه، 
به شریک کلیدی بنگلادش تبدیل شد. تجارت بین دو کشور 
جنبه مهمی از همکاری دوجانبه آن ها است، به طوری که 
چین بزرگترین شریک تجاری بنگلادش است و بنگلادش در 

جایگاه دومین شریک تجاری چین در جنوب آسیا قرار دارد.
حجم تجارت دوجانبه این دو کشور در سال ۲۰۱۹ بالغ بر ۱۸ 
میلیارد و ۳۳۰ میلیون دلار بوده است. واردات از چین ۳۴ 
درصد از کل واردات بنگلادش را تشکیل می دهد و پکن برای 
۹۷ درصد از صادرات بنگلادش سیاست تعرفه صفر را در نظر 

گرفته است.
گذاری  سرمایه  کرد:  اضافه  گزارش  این  در  ریویو  اوراسیا 
مستقیم خارجی چین )FDI( در بنگلادش در طول سال ها 
رشد قابل توجهی داشته است. سرمایه گذاری های چین در 
توسعه زیرساخت ها و پروژه های بزرگ با هدف ارتقای تولید و 
صادرات قابل توجه بوده و به برآورده شدن تقاضای رو به رشد 

انرژی در بنگلادش نیز کمک کرده است.
بین سال های ۲۰۱۶-۲۰۲۲، شرکت های دولتی و خصوصی 
چین نزدیک به ۲۶ میلیارد دلار در بنگلادش سرمایه گذاری 
کردند. در سال ۲۰۲۲، پکن به عنوان بزرگ ترین تأمین کننده 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در بنگلادش معرفی شد زیرا 
سرمایه گذاری های پکن به بیش از یک میلیارد دلار رسید که 
۳۰ درصد نسبت به ۷۰۰ میلیون دلار در سال ۲۰۲۱ افزایش 
داشت. همکاری داکا و پکن در ابتکار یک کمربند و یک جاده 
)BRI( انتقاد دیگر شرکای تجاری بنگلادش مانند هند و آمریکا 
را در پی داشته است زیرا چین را به استفاده از »دیپلماسی تله 

بدهی« متهم می کنند.
و  دفاعی  همکاری های  از  فراتر  توافق  این  حال  این  با 
یا  دوجانبه  روابط  چین  و  بنگلادش  و  بوده  اقتصادی 
مبادلات  شامل  که  دارند  چارچوب  این  در  چندجانبه ای 
آموزشی، ورزش، نمایشگاه ها، مبادلات علمی  فرهنگی و 
و دانشجویی و هیات های تجاری نیز می شود. این رسانه 
تحلیلی نوشت: تأسیس مؤسسه کنفوسیوس از سال ۲۰۰۴ 
به منظور ارتقاء درک زبان و فرهنگ چینی نمونه بارز این 
است که چگونه دولت چین قدرت نرم را از طریق ابزارهای 

فرهنگی ترویج می کند.
در بنگلادش، چندین مؤسسه کنفوسیوس برای ترویج زبان 
در  که  کنفوسیوس  مؤسسه  دارد.  وجود  فرهنگ چینی  و 
سال ۲۰۱۶ با همکاری دانشگاه یوننان چین و دانشگاه داکا 
تأسیس شد، دوره های زبان چینی، برنامه های تبادل فرهنگی 
و فرصت های تحقیقاتی را برای تقویت روابط بین چین و 
بنگلادش ارائه می دهد. دانشجویان بنگلادشی با فرصت هایی 
برای مشارکت در تبادل فرهنگی و همکاری های تحقیقاتی، 
نقشی کلیدی در تقویت روابط دوجانبه و تقویت روابط مردمی 

بین دو کشور ایفا می کنند.

بین  الملل

رئیس جمهور ضمن اعلام آمادگی دولت در راستای فراهم 
و  دانشگاه ها جهت مشارکت  برای  لازم  بسترهای  کردن 
نقش آفرینی در حل مسائل کشور گفت : نهاد دانشگاه یکی 
از کانون های قابل اعتماد و اتکا برای دولت در زمینه حل 

مشکلات کشور است.
»مسعود پزشکیان« صبح گذشته در دیدار اعضای فعلی و 
ادوار انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها در سخنانی، نهاد 
دانشگاه را یکی از کانون های قابل اعتماد و اتکا برای دولت 
در زمینه حل مشکلات کشور دانست و گفت: امروز کشور 
با مجموعه ای از مسائل و مشکلات در حوزه های مختلف 
دست به گریبان است که اگر دانشگاه ها با ظرفیت های 
بالای خود به میدان بیایند و هریک به تناسب رشته های 

تخصصی خود موضوعات مرتبط را مشخص و برای آن 
راهکار اجرایی و عملیاتی احصا و ارائه کنند، بخش قابل 

توجهی از مشکلات کشور حل خواهد شد.
وی در ادامه ضمن اعلام آمادگی دولت در راستای فراهم 
و  دانشگاه ها جهت مشارکت  برای  لازم  بسترهای  کردن 
نقش آفرینی در حل مسائل کشور گفت : امروز تا دلتان 
بخواهد درباره مسائل مختلف نظر و دیدگاه وجود دارد، 
در حالی که یکی از مشکلات جدی ما در بخش عمل و 
اجراست، متاسفانه نظام اداری ما در قالب های منسوخ شده 
منجمد شده و بسیاری از مدیران در حالت انفعال به سر 
می برند و خارج کردن آن  ها از این وضعیت نیز بسیار زمان بر 
خواهد بود، در چنین شرایطی ما آماده ایم با دانشگاه ها به 

صورت پروژه محور کار کنیم و مبنای پرداخت های ما نیز بر 
اساس عملکردها خواهد بود.

نگرش  نوع  به  کشور  آینده  اینکه  بیان  با  رئیس جمهور 
و عملکرد امروز ما بستگی دارد، گفت : کشور ما به ویژه 
در مناطق مرزی به رغم برخورداری از ظرفیت ها و منابع 
فراوان، همچنان با مشکلاتی همچون فقر مواجه است و 
از سوی دیگر با سوءمدیریت پدیده هایی همچون کولبری، 
سوخت بری و ته لنجی را به جای فرصت به تهدید برای کشور 
تبدیل کرده ایم. اگر ما از ظرفیت مرزها بدرستی استفاده 
کنیم، بخش قابل توجهی از اثرات تحریم ها خنثی خواهد 
شد و در این رابطه نیز دانشگاه ها می توانند چه در زمینه ارائه 

راهکار و چه در زمینه اجرا به دولت کمک کنند.

»مسعود پزشکیان« تأکید کرد؛  لزوم استفاده از ظرفیت دانشگاه برای حل مشکلات

منیره زینلی

علیرضا ناظری
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هنوز فریاد اعتراضات تیم سلامت از انواع و اقسام بحران  ها 
به گوش می رسد که حالا خبر دیگری از ضرب و شتم یکی 
از اعضای تیم سلامت کشور، بازرس غذا و داروی دانشگاه 
علوم پزشکی البرز، دوباره جامعه را تکان داده است. این بار، 
ماهدشت کرج صحنۀ یکی از تلخ ترین اتفاقات شد: زنی 
که تنها برای انجام وظیفه قانونی خود، یعنی بازدید از یک 
داروخانه جهت حفظ سلامتی مردم، حضور یافته بود، نه 
تنها با بی احترامی مواجه شد، بلکه در نهایت توسط یکی از 
کارکنان آن داروخانه به شدت مورد ضرب و شتم قرار گرفت و 
دچار شکستگی در دست شد! این اتفاق تنها یک حادثه فردی 
نیست؛ بلکه یک زخم عمیق اجتماعی است که ریشه در 
بی قانونی، بی تفاوتی جامعه، و عدم حمایت کافی از کارکنان 

سلامت دارد.

حفظ سلامت جامعه به قیمت جان؟
در  که  کسانی  ویژه  به  سلامت،  حوزه  متخصصان  وقتی 
بخش های نظارتی کار می کنند، جان خود را برای تامین 
برخوردهایی  چنین  آیا  می اندازند،  خطر  به  مردم  سلامت 
شایسته آن هاست؟ یک زن متخصص که با تعهد حرفه ای 
و انسانی خود، سلامت جامعه را اولویت قرار داده، به جای 
قدردانی و احترام، با خشونت مواجه می شود. آیا باید این پیام 
را دریافت کنیم که جامعه ای که درمانگران و حافظان سلامت 
خود را مورد خشونت قرار می دهد، در مسیر تباهی قرار دارد؟

این حادثه به وضوح نشان می دهد که قوانین فعلی برای 
حمایت از تیم سلامت، نه تنها کافی نیست، بلکه اجرای آن ها 

نیز دچار ضعف جدی است.

مسئولیت اخلاقی یا بی مسئولیتی اجتماعی؟
باید پرسید که چه عاملی باعث شده جامعه ای که قرار بود 
به اصول اخلاقی احترام بگذارد، به چنین نقطه ای از انحطاط 
برسد؟ چگونه به مرحله ای رسیدیم که کارکنان داروخانه، 
که خود بخشی از سیستم سلامت کشور هستند، به جای 
همکاری با بازرسان، به خشونت روی می آورند؟ آیا این ناشی 
از ضعف نظارتی، عدم آگاهی عمومی، یا شاید فقدان اخلاق 

حرفه ای است؟
مسئله اینجاست که چنین حوادثی تنها به یک فرد آسیب 
نیز  اعتماد عمومی به سیستم سلامت  به  بلکه  نمی زند؛ 

لطمه وارد می کند. وقتی مردم شاهد چنین بی عدالتی ها و 
خشونت هایی هستند، چه تضمینی وجود دارد که اعتماد خود 

به نهادهای نظارتی را از دست ندهند؟

ضعف قانونی یا ضعف در اجرای قانون؟
قوانین موجود برای حفاظت از تیم سلامت کجا هستند؟ آیا 
تنها وضع قوانین کافی است یا باید سازوکارهایی برای اجرای 
موثر آن ها نیز در نظر گرفته شود؟ به نظر می رسد که حتی 
اگر قوانینی برای حفاظت از تیم سلامت وجود داشته باشد، 
این قوانین یا به درستی اجرا نمی شوند یا ضمانت اجرایی 

کافی ندارند.
ضرب و شتم این کارشناس نظارتی تنها یک هشدار است. 
این حادثه باید ما را به فکر فرو ببرد که اگر چنین رفتارهایی 
بدون برخورد قاطع و بازدارنده رها شوند، چه بسا در آینده 

شاهد اتفاقات فاجعه بارتری باشیم. 
این خشونت تنها ناشی از رفتار فردی یک شخص نیست. 
چنین  می دهد  اجازه  که  است  سیستمی  اصلی،  مقصر 
از مجازات رخ دهد. سیستمی که  رفتارهایی بدون ترس 
در آن کارکنان سلامت، به جای داشتن حمایت قانونی و 
اجتماعی، قربانی خشونت می شوند. علاوه بر این، فرهنگ 
جامعه نیز نیازمند بازنگری است. چرا که خشونت علیه تیم 
سلامت نشان دهنده یک بیماری عمیق تر در ساختار فرهنگی 

و اجتماعی کشور است.
برای جلوگیری از تکرار چنین حوادثی، باید اقدامات جدی و 

فوری اتخاذ شود:
1. وضع قوانین سختگیرانه تر: مجازات سنگین برای افرادی که 
به هر شکلی، چه فیزیکی و چه کلامی، تیم سلامت را مورد 

خشونت قرار می دهند.
2. آگاهی رسانی عمومی: جامعه باید بفهمد که احترام به تیم 

سلامت، احترام به سلامت خود است.
3. افزایش نظارت و حمایت: نهادهای نظارتی باید اطمینان 
حاصل کنند که بازرسان در شرایط ایمن کار می کنند. شاید 
حضور پلیس یا نیروهای امنیتی در ماموریت های حساس 

ضروری باشد.
سایر  و  داروخانه ها  کارکنان  حرفه ای:  اخلاق  آموزش   .4
پایبند باشند و  باید به اخلاق حرفه ای  بخش های مرتبط 

آموزش های لازم در این زمینه ببینند.
اگر چنین رفتارهایی ادامه پیدا کند، این تنها بازرسان نیستند 
که آسیب می بینند؛ بلکه کل سیستم سلامت کشور دچار 

فرسایش می شود. اعتماد عمومی به نظارت بر داروخانه ها و 
سایر بخش های مرتبط از بین می رود و در نهایت، این مردم 

هستند که آسیب می بینند.

یک جامعه، یک مسئولیت
بحران حرفه ای  تنها یک  نه  تیم سلامت،  علیه  خشونت 
بلکه یک بحران اجتماعی است. جامعه ای که نمی تواند 
قربانی  نهایت  در  کند،  حمایت  خود  حافظان سلامت  از 
بی تفاوتی و بی قانونی خواهد شد. اکنون وقت آن رسیده که 
صدای اعتراض بلند شود و همه، از مسئولان گرفته تا مردم 
عادی، برای پایان دادن به این خشونت ها اقدام کنند. این 
حادثه نباید به سرنوشت سایر حوادث مشابه، که در حافظه 
تاریخ گم شده اند، دچار شود. باید از این اتفاق به عنوان یک 
نقطه عطف برای اصلاح ساختارها و فرهنگ جامعه استفاده 
کنیم. و در نهایت، باید از خودمان بپرسیم: آیا جامعه ای 
که به حافظان سلامت خود خشونت روا می دارد، شایسته 

سلامت است؟

رئیس دانشگاه چه گفت؟
دکتر »شهرام صیادی« -رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان 
البرز- ضمن ابراز نارضایتی از این اتفاق، گفت: پرونده این 

حادثه از سوی دستگاه قضایی در دست بررسی است.
وی با بیان اینکه این نخستین بار نیست که تیم سلامت 
دانشگاه علوم پزشکی البرز مورد خشونت و بی مهری قرار 
می گیرد، گفت: کسانی که تنها به وظیفه قانونی و انسانی 
خود در راه خدمت و حفظ سلامت جامعه عمل می کنند نباید 
مورد خشنونت واقع شوند. دانشگاه علوم پزشکی به محض 
دریافت گزارش این حادثه، از طریق مراجع قضایی موضوع را 

پیگیری کرد.

در شهر

 

از »البرز« چه  خبر؟
»مجتبی عبداللهی« -استاندار البرز- با بیان اینکه حدود ۲۰۰ مدرسه طی سه سال گذشته در این استان ساخته شده 

است، گفت: با این وجود سرانه فضای آموزشی البرز به پایین است و باید هرچه سریع تر اقدامات لازم برای رفع این 

شکاف انجام شود. این استان به ۴۵۰ مدرسه جدید نیاز دارد تا به متوسط کشوری نزدیک شود. در این راستا تلاش 

خواهیم کرد تا ضمن ارتقای کیفیت آموزش، عدالت آموزشی را برای تمام دانش آموزان استان فراهم کنیم. برای 

تحقق این هدف، باید از تمام امکانات و ظرفیت ها، از جمله مشارکت خیرین، بهره برداری شود.

سرانۀ آموزشی البرز همچنان پایین است

بزرگترین دیوارنگاره شهر کرج 

ساخته شد

رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
کرج از اجرای بزرگترین دیوارنگاره شهر کرج خبرداد.

علیرضا عاقلی با اشاره به اجرای بزرگترین دیوارنگاره شهر 
کرج، اظهار کرد: این دیوارنگاره در ابعاد ۱۳*۲۵ متر و با 
بهره برداری  به  مساحت ۳۲۵ مترمربع، در میدان توحید 
ویژه  اکران های  با  مختلف  مناسبت های  در  تا  رسیده 
طرح های فرهنگی و آثار هنری سهمی در ارتقای بصری و 

افزایش کیفیت منظر شهری ایجاد کند.
وی با بیان اینکه اجرای این دیوارنگاره در ۱۲ روز کاری 
تکمیل شده است، افزود: همواره در تلاش بودیم تا دربحث 
زیباسازی شهر توجه ویژه ای به تولید و ترویج آثار هنری 
با موضوع شهدا داشته باشیم و اولین اکران این دیوارنگاره 
نیز با تصویر شهید ابراهیم هادی گام مهمی در زیباسازی و 

بهبود منظر شهری محسوب می شود.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
کرج بیان داشت: برای بهره برداری چندمنظوره از این سازه، 
آثار  و  فرهنگی  اکران طرح های  برای  ویژه ای  آهنی  قاب 

هنری در آینده طراحی و نصب شده است.
عاقلی گفت: این پروژه بخشی از برنامه های شهرداری کرج 
برای ارتقای کیفیت بصری و هویتی شهر است و در ادامه 

این رویکرد، طرح های بیشتری در دست اقدام قرار دارد.
سبز  فضای  و  منظر  سیما،  سازمان  اینکه  بیان  با  وی 
شهری شهرداری کرج پروژه های مختلفی در سطح شهر، با 
هدف زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا به مناسبت های 
تندیس  جانمایی  کرد:  اضافه  است،  کرده  اجرا  مختلف 
نوجوان شهید رضا پناهی در چهار راه مصباح و تندیس 
شهید محمدحسین ناصربخت در بولوار شهید ناصربخت و 
ساخت تندیس شهید مهدی شرع پسند از فرماندهان دفاع 
مقدس و همچنین اجرای تمثال مبارک پنج نفر از شهدای 
شهرداری کرج بر روی جداره مدرسه شهدای شهرداری محله 

اکبر آباد بخشی از این اقدامات است.
شایان ذکر است نخستین دیوارنگاره شهر کرج، خرداد ۱۴۰۰ 
در ابعاد ۲۳ در ۱۱ متر با هدف ایجاد بستر اطلاع رسانی 
برای  شهری  فضاسازی  و  تبلیغات  راستای  در  محیطی 
مناسبت های ملی و مذهبی، ارائه فعالیت های مدیریت 
جمهوری  میدان  در  فرهنگی  پیام های  ارائه  و  شهری 

رونمایی شده بود.

قصۀ تکراری خشونت علیه تیم سلامت؛

وقتی قانون، فقط روی کاغذ است!
یادداشت سردبیر

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی اصفهان گفت: بیش از 
۲۱ هکتار زمین برای احداث نیروگاه  خورشیدی در ۹ شهرک و 

ناحیه صنعتی این استان اختصاص یافت.
رسول سواری روز گذشته با اشاره به اهمیت تولید برق از 
طریق انرژی های پاک و تجدید پذیر، افزود: برنامه ریزی برای 
احداث ۶ شهرک تخصصی خورشیدی با ظرفیت تولید ۲ هزار 
و ۲۴۵ مگاوات برق در کنار شهرک های صنعتی انجام شده 

است.
در  انرژی خورشیدی  ایجاد چند شهرک   اینکه  بیان  با  وی 
در  شهرک ها  این  داد:  ادامه  است،  اقدام  و  مطالعه  دست 
جوار شهرک های صنعتی نایین، عناصر معدنی نایین، هرند، 

اسفیدواجان تیران و کرون و کوهپایه احداث می شود.
سواری با بیان اینکه پیگیری لازم برای رفع ناترازی  انرژی 

در شهرک های صنعتی با در نظر گرفتن ظرفیت های موجود 
این  احداث  برای  داشت:  اظهار  است،  شده  انجام  استان 
شهرک های تخصصی خورشیدی باید سه هزار و ۳۶۸ هکتار 

زمین به شرکت شهرک های صنعتی استان واگذار شود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اصفهان خاطرنشان 
کرد: ۱۳۵ هکتار زمین برای ایجاد حدود ۸۸ مگاوات نیروگاه 
خورشیدی در شهرک های صنعتی این استان جانمایی شده 

است.
نیروگاه  ساخت  برای  نیاز  مورد  زمین  کرد:  بیان  سواری 
خورشیدی در ۱۴ شهرک و ناحیه صنعتی استان نیز آماده 

واگذاری است.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی اصفهان افزود: یک هزار 
و ۱۳۴ هکتار زمین در کنار ۲۹ شهرک صنعتی استان برای 

ایجاد حدود ۷۶۲ مگاوات نیروگاه خورشیدی شناسایی شده 
است و باید این زمین ها تملک شود.

سواری، نیاز برق شهرک های صنعتی استان را حدود یک 
هزار مگاوات اعلام و اضافه کرد: سه راهکار برای تامین انرژی 
احداث  شامل  که  شده  تعریف  صنعتی  های  شهرک  برق 
نیروگاه خورشیدی در آن  ها، احداث شهرک های خورشیدی و 

ایجاد نیروگاه در کنار شهرک های صنعتی است.
گفتنی است، 80 شهرک صنعتی مُصوب در اصفهان وجود 
دارد که از این تعداد ۷۵ شهرک عملیاتی شده و در حال 
واگذاری است. تاکنون ۵۰ درصد از شهرک های صنعتی این 
استان به ظرفیت نهایی خود رسیده اند و هم اینک بیش از 
۱۷۰ هزار نفر در شهرک ها و نواحی صنعتی مُصوب و فعال 
استان اصفهان مشغول کار هستند. اصفهان با بیش از پنج 

میلیون و ۴۰۰ هزار نفر جمعیت، بیش از ۹ هزار واحد تولیدی 
کوچک و بزرگ با سرمایه ۲۲۱ هزار میلیارد ریال و اشتغال 
با  بهره برداری  حال  در  معدن  حدود ۸۴۰  و  نفر  هزار   ۲۶۳
سرمایه گذاری بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال دارد و با حدود ۱۸۰ 
هزار واحد صنفی صنعتی ترین استان کشور به شمار می آید.

در اصفهان؛  ۲۱ هکتار زمین برای احداث نیروگاه  خورشیدی اختصاص یافت

مهدی تیموری
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»داود میرشکار« -مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان- گفت: در پی انتشار بوی گاز در شب گذشته در فضای شهر بهبهان، 
تیم های پایشی از سوی اداره حفاظت محیط زیست شهرستان تشکیل و در ساعات ابتدایی اعلام بوی شدید، پیگیری علت بوی 
گاز مورد بررسی قرار گرفت. در همین راستا همه محدوده های استقرار صنایع شهرستان بهبهان با در نظر گرفتن و با توجه به جهت 
باد غالب و تاثیرگذاری، مورد بررسی قرار گرفت. به دنبال بررسی ها مشخص شد که یکی از صنایع بهره برداری نفت و گاز در خارج از 
محدوده  شهرستان بهبهان به علت حادثه، دارای نشت گاز شده که با عملیات مسئولان محدوده مورد نظر، اقدامات کنترلی صورت 

پذیرفته و مورد نشت گاز پس از ساعاتی کنترل شد.

عامل انتشار بوی گاز در شهرستان بهبهان چه بود؟

تجارت در سایۀ تخلف؟

قانون، پشت درهای علاءالدین جا ماند! 
دیدگاه

ساختمانی  همچون  علاءالدین  پاساژ  شهر،  هیاهوی  میان  در 
غول آسا در میدان فردوسی قد علم کرده است. اما این مرکز تجارت 
الکترونیک که روزانه هزاران نفر از آن عبور می کنند، بیشتر شبیه 
یک »بمب ساعتی« است که هر لحظه ممکن است منفجر شود. 
نبود پارکینگ، ساخت وسازهای غیرمجاز، تراکم بیش ازحد جمعیت 
و ضعف در زیرساخت های ایمنی، آن را به نمادی از ناکارآمدی 
شهری بدل کرده است. آیا وقت آن نرسیده که برای حفظ امنیت 
عمومی و نظم شهری، این معضل به صورت جدی حل شود؟ 
معاون شهردار تهران، حمیدرضا صارمی، اخیراً به صراحت اعلام 
کرده که اگر این شرایط ادامه پیدا کند، انتقال این پاساژ به مکانی 

دیگر اجتناب ناپذیر خواهد بود.

پاساژ علاءالدین؛ جایی برای هرج ومرج
علاءالدین بیش از آنکه یک مرکز خرید مدرن باشد، به میدانی 
برای هرج ومرج و آشفتگی شباهت دارد. نبود پارکینگ مناسب 
باعث شده که خیابان های اطراف به محلی برای توقف خودروها 
تبدیل شوند. هر روز شاهد صف های طولانی خودروها هستیم که 
ترافیک را به جهنمی تمام عیار تبدیل کرده اند. اگر با خودرو به این 
پاساژ نزدیک شوید، باید آماده باشید تا دقایق یا حتی ساعاتی را 
در میان بوق های بی پایان سپری کنید. این در حالی است که یک 
پاساژ در قلب پایتخت، بدون در نظر گرفتن حداقل های زیرساختی 
مانند پارکینگ، ساخته شده است. گویا این موضوع برای سازندگان 
آن اهمیتی نداشته و تنها دغدغه شان، حداکثر سود از هر متر مربع 

فضا بوده است.

ساخت وسازهای غیرمجاز؛ هرم جهنمی بالای سر مردم
طبقات اضافه ای که به صورت غیرمجاز به پاساژ علاءالدین الحاق 
شده اند، نه تنها خطر جدی برای ایمنی عمومی ایجاد کرده اند، بلکه 
به وضوح نشان می دهند که نظارت های قانونی در این مورد چقدر 
ضعیف عمل کرده اند. آیا ما باید منتظر یک آتش سوزی دیگر مثل 
ساختمان پلاسکو باشیم تا چشمان مان باز شود؟ چرا سال هاست 
که از تخریب این ساخت وسازها صحبت می شود اما همچنان 
شاهد فعالیت کامل پاساژ هستیم؟ پاسخ روشن است: منافع 

اقتصادی عده ای خاص بر ایمنی عمومی اولویت دارد.
حقوق  برای  حداقلی  استانداردهای  حتی  پاساژ  این  در 
مصرف کنندگان نیز رعایت نمی شود. خریداران اغلب با قیمت های 
غیرمنصفانه، کالاهای تقلبی و فروشندگانی مواجه می شوند که 
کوچک ترین مسئولیتی در قبال کیفیت محصولات شان قبول 
تجاری صورت  فعالیت های  بر  دقیقی  نظارت  نمی کنند. هیچ 
نمی گیرد و این موضوع باعث شده که پاساژ علاءالدین نه تنها یک 

معضل شهری، بلکه یک چالش اجتماعی نیز باشد.

پیشنهاد انتقال؛ تصمیمی که باید عملی شود
اگر وضعیت فعلی ادامه پیدا کند، تنها راه باقی مانده انتقال 
این پاساژ به مکانی مناسب تر است. معاون شهردار تهران به 
درستی بر این نکته تأکید کرده است که علاءالدین در وضعیت 
فعلی نه شایستگی ماندن در مرکز شهر را دارد و نه امنیت 
لازم را برای حضور هزاران نفر فراهم می کند. انتقال این پاساژ 
می تواند به کاهش ترافیک، بهبود نظم شهری و جلوگیری از 
وقوع یک فاجعه احتمالی کمک کند. البته این اقدام نباید 
تنها به انتقال محدود شود، بلکه باید با ایجاد زیرساخت های 

مناسب، قوانین محکم و نظارت دقیق همراه باشد.

آیا علاءالدین درس عبرت می شود؟
پاساژ علاءالدین نمونه ای آشکار از ضعف در برنامه ریزی و مدیریت 
شهری است. اگرچه این مکان به لحاظ اقتصادی اهمیت زیادی 
از معضلات اجتماعی و خطرات ایمنی آن  دارد، اما نمی توان 
چشم پوشی کرد. ما نمی توانیم به بهانه اشتغال زایی یا درآمدزایی، 
جان هزاران نفر را به خطر بیندازیم. انتقال این پاساژ باید آغازگر 
فصل جدیدی در مدیریت شهری باشد؛ فصلی که در آن منافع 

عمومی بر سودهای کلان شخصی ارجحیت دارد.
اگر امروز برای حل این معضل اقدام نکنیم، فردا ممکن است دیر 
باشد. پرسش این است: آیا ما منتظر وقوع یک فاجعه انسانی دیگر 
هستیم یا می توانیم پیش از آن، با تصمیمات جسورانه، شهرمان 
را به مکانی امن تر و شایسته تر تبدیل کنیم؟ پاسخ به این پرسش، 

مسئولیت همگانی ماست.

نقش مجلس در افزایش آلودگی هوا

 با حذف بندی از لایحه بودجه؛

دولت لایحه اصلاحی دهد

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ مجلس شورای 
اسلامی گفت: حذف بندی از بودجه سال آینده دولت توسط 
مجلس در افزایش آلودگی هوا در سال آینده اثرگذار خواهد 

بود.
حبیب قاسمی روز گذشته درباره حذف بند )ص( تبصره یک 
از لایحه بودجه ۱۴۰۴ توسط مجلس که طبق آن قرار بوده 
معادل ۳۵ درصد عوارض وصولی آلایندگی، صرف توسعه 
آلودگی هوا شود،  ناوگان حمل و نقل عمومی و کاهش 
از ۱۳ دی ماه ۱۴۰۰  گفت: احکام مالیات بر ارزش افزوده 
تبدیل به قانون شد و بر اساس برنامه هفتم توسعه، در 
حوزه مالیات بر ارزش افزوده یا سایر قوانین بالادستی، نباید 
حکمی در بودجه سالیانه تدوین شود که قانون بالادستی را 

تغییر دهد.
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ افزود: البته طبق 
آیین نامه مجلس اگر در بودجه سالیانه به حکمی نیاز شد 
ولی برای آن حکم در قوانین بالادستی، قانون وجود داشت، 
باید آن حکم جدید ارائه شده از سوی دولت یا مجلس، دو 
سوم رای نمایندگان مجلس را کسب کند تا در بودجه سالیانه 
لحاظ شود. اما متاسفانه نمایندگان به بند )ص( تبصره )۱( که 

دولت در بودجه ۱۴۰۴ گنجانده بود، رای ندادند.
وی اضافه کرد: دولت می تواند لایحه  اصلاحی برای بند )ص( 
تبصره )۱( در قانون مالیات بر ارزش افزوده به مجلس ارائه 
دهد تا حداکثر ظرف ۶ ماه در مجلس بررسی و تصویب شود.
نماینده مردم اصفهان در مجلس وجود بند )ص( در تبصره)۱( 
لایحه بودجه سال آینده را در رفع آلودگی هوا تاثیرگذار و 
بیشتر  امروز  اینکه  به ویژه  کرد:  تصریح  و  دانست  مفید 
کلانشهرها از جمله پایتخت دچار آلایندگی هوا و مشکلات 
زیست محیطی هستند و حذف نشدن بند )ص( می توانست 

در کاهش این آلایندگی ها برای سال آینده اثربخش شود.
قاسمی با اشاره به عوامل مختلفی که در آلودگی هوا نقش 
دارد عنوان کرد: به دلیل نبود آمایش دقیق یا آینده نگری 
که در اطراف کلانشهرها صورت نگرفته است یا تحمیل بار 
اضافه بر ظرفیت در توسعه کارخانه ها و اماکن صنعتی در 
اطراف کلانشهرها، این مراکز صنعتی سبب تهدید زیست بوم 

انسانی شده اند.
وی با بیان اینکه در سال جاری تهران برای روزهایی به عنوان 
آلاینده ترین شهر دنیا معرفی شد، گفت: همچنین برخی از 
کلانشهرها مانند اصفهان، مشهد، تهران و سایر شهرهای 
صنعتی  بیشتر از ۲۰۰ روز شاخص آلایندگی هوا، تهدید کننده 

و قرمز بود.
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ اضافه کرد: اگر 
بند )ص( تبصره یک لایحه بودجه ۱۴۰۴ که به موضوع اخذ 
۳۵ درصد عوارض آلایندگی و صرف آن برای توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی و کاهش آلودگی هوا اختصاص دارد، 
از لایحه بودجه حذف نمی شد، قطعا در بهبود هوا برای سال 

آینده اثرگذار بود.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
ماهه  پایش سه  اساس  بر  که  بند، شرکت هایی  آن  طبق 
آلاینده هستند، نیم تا ۱.۵ درصد از فروش محصولات خود 
را باید به عنوان عوارض آلایندگی در راستای رفع آلایندگی 
پرداخت کنند و این عوارض صرف توسعه فضای سبز، بهبود 
حمل و نقل عمومی و سایر بخش های مربوطه می شود. البته 
با توجه به حذف بند )ص( تبصره )۱(در مجلس، امیدواریم 
که دولت لایحه ای برای اصلاح قوانین بالادستی برای اخذ 
عوارض در حوزه آلودگی هوا به مجلس ارائه دهد و قطعا 

مجلس در این باره همکاری لازم را انجام خواهد داد.
قاسمی درباره بندهای دیگری که در بودجه سال آینده به 
موضوع رفع آلودگی هوا پرداخته شده است، گفت: احکام 
دیگری تحت نام حمل و نقل در بودجه لحاظ شده است. به 
عنوان نمونه مجلس در لایحه بودجه ۱۴۰۴ به دولت اجازه 
داده شده تا ۵۰ هزار میلیارد تومان اوراق در این حوزه منتشر 
کند که ۷۰ درصد آن به موضوع حمل و نقل و برقی سازی 
اتوبوس ها و از رده خارج کردن وسایل حمل و نقل آلاینده 
و اسقاطی مربوط است. همچنین ۵ درصد از آن به حوزه 
تسهیل برای معلولین و دسترسی راحت آن  ها به ایستگاه ها 

در نظر گرفته شده است.

سبز

یاسمن یزدانی

مدیر امور پژوهشی معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه استفاده از هوش 
مصنوعی در اجرای طرح های تحقیقاتی پژوهشگران دانشگاه 
به شکل چشمگیری در حال افزایش است، گفت: بهتر است 
به جای نگرانی از گسترش این فناوری در حوزه سلامت، به 

نحوه مدیریت و استفاده بهینه از آن پرداخته شود.
مصطفی رضایی طاویرانی روز گذشته درباره کاربرد هوش 
مصنوعی در حوزه پژوهش افزود: هوش مصنوعی مانند 
بسیاری از علوم و رشته های دیگر که در بخش سلامت بکار 
گرفته شدند، تقلیدی از توانمندی های زیستی است که با 

فناوری های دیگر ادغام شده است.
وی خاطرنشان کرد: هوش مصنوعی یک روزه ایجاد نشده 
گذشته  دوران  از  را  مصنوعی  هوش  ریشه های  و  است 

تاکنون در فعالیت های گسترده ای می توان یافت.
رضایی طاویرانی ادامه داد: ثبت وقایع بر روی حافظه های 
خارج از مغز و بکارگیری ماشین های مختلف برای انجام 
محاسبات، بشر را آماده استفاده از فناوری پیشرفته ای کرده 
است که می تواند با سرعت بالا و دقت فراوان وقایع را دریابد 

و آن  ها را پردازش کند.

کاهش هزینه های سلامت با هوش مصنوعی
مدیر امور پژوهشی دانشگاه با اشاره به گستره وسیع حوزه 
سلامت، پیشگیری از بیماری، تشخیص  زودرس، درمان 
موثر و ارتقای کیفی زندگی فردی و اجتماعی انسان را از 

مهم  ترین ارکان سلامت جامعه برشمرد.

به گفته وی، هوش مصنوعی می تواند در تمام موارد یاد 
شده و ارکان  سلامت بکار گرفته شود و هزینه های مربوطه 

را کاهش دهد.
هوش  حوزه  متخصصان  امروزه  گفت:  طاویرانی  رضایی 
مصنوعی با دانشمندان حوزه سلامت ارتباط خوبی برقرار 
کرده اند و تشکیل تیم های پژوهشی و عملیاتی، چشم انداز 
مثبتی را برای حل بسیاری از چالش های مشاغل حوزه 

سلامت فراهم کرده است.
مدیر امور پژوهشی معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه 
هوش  از  استفاده  افزود:  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم 
و  فرصت ها  همزمان  فناوری ها  سایر  مانند  مصنوعی 
تهدیداتی را ایجاد می کند و برخی افراد بر این باور هستند 
که استفاده نابه جا از هوش مصنوعی می تواند باعث ایجاد 
تلاطم در زندگی بشر شود؛ حال آنکه دیگر فناوری ها نیز 

چنین ظرفیتی را دارا هستند.

هوش مصنوعی فرصت بزرگی است
رضایی طاویرانی اظهار داشت: آیا استفاده از ماشین آلات 
راه سازی که هر کدام به جای ده ها نفر کار می کنند سبب 
محدودیت در استفاده از آن  ها شده است؟ آیا استفاده از 
هواپیماهای نظامی سبب شده است که انسان فناوری پرواز 
را تعطیل کند؛ یا برعکس با مدیریت صحیح می توان ضمن 
استفاده از فناوری های متداول و جدید، کیفیت زندگی بشر 
را ارتقا داد و با مدیریت بهینه آن  ها تهدیدهای احتمالی را 

به حداقل رساند.
مدیر امور پژوهشی معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی خاطرنشان کرد: هوش مصنوعی 

در اجرای طرح های تحقیقاتی پژوهشگران دانشگاه جایگاه 
است.  داده  اختصاص  به خود  را  مناسب و چشمگیری 
این تحقیقات شامل بهینه سازی در روش های درمانی و 

تشخیصی در مراحل اولیه و تثبیت هستند.
به گفته وی، با جریان روبه رو رشد استفاده از این ابزار 
قابل  نزدیک بخش  آینده  در  انتظار می رود که  قدرتمند 
توجهی از تحقیقات دانشگاه متأثر از کاربرد هوش مصنوعی 

باشد.
رضایی طاویرانی افزود: به نظر می رسد به جای نگرانی از 
گسترش هوش مصنوعی در حوزه سلامت، به نحوه مدیریت 
آن و استفاده بهینه در بالین و نیز سیاستگذاری در حوزه 

سلامت پرداخته شود.
از  نابجا  استفاده  امکان  همیشه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
فناوری های مختلف وجود دارد، افزود: تعریف ضوابط و نیز 
اعمال نظارت صحیح می تواند علاوه بر جلوگیری از هدر 
رفتن امکانات و فرصت ها در این حوزه، بهره وری استفاده از 

هوش مصنوعی را افزایش دهد.

»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛ لزوم استفاده بهینه از هوش مصنوعی در عرصه سلامت

ناصر غضنفری
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پیش از آنکه به فیلم »زمان بندی بد« و اهمیت آن در نسبت با فم فتال 
و سینمای نئو نوآر بپردازیم بهتر است توجهمان را به ویژگی  زمانی و 
مکانی این اثر معطوف کنیم. ویژگی ای که در ساحت برهم نمایی زمانی 
متبلور می  شود. برهم نمایی زمانی هنگامی رخ می دهد که گذشته، 
حال یا آینده به شکلی موازی در یک سکانس و در یک میزانسن قرار 
گیرند. فیلم »حرفه: خبرنگار« اثر آنتونیونی یا مهم تر از آن »مستاجر« 
اثر پولانسکی می توانند مصادیق خوبی از برهم نمایی زمانی به مخاطب 
بدهند. در پایان بندی فیلم پولانسکی گذشته، حال و آینده در سیکل 
دایره واری ترسیم شده و سرنوشت محتوم کاراکتر را ترسیم می کنند. 
نیکلاس روگ با فیلم »زما ن بندی بد« تقریبا چنین دایره ای ترسیم 
کرده و حال و گذشته را در یک ظرف می ریزد. وقتی کارگاه بدنبال 
کشف حقیقت است، زیست شخصیت ها در گذشته را پیش رویش 
می بیند. نکته قابل توجه ماهیت این برهم نمایی است. ماهیتی که 
غالبا گره گشا است و به پرسش های مخاطب پاسخ می دهد. در این 
فیلم نیز نیکلاس روگ برای باز کردن گره هایی که در فیلم وجود دارد 
از این ترفند استفاده کرده و به اصطلاح برهم نمایی زمانی خلق می کند.

فیلمِ نیکلاس روگ، مضامین وسواس، قدرت و کنترل و همچنین 
و  اجرا  در  توجهی  شایستۀ  جزئیات  با  را  عشق  مخرب  ماهیت 
آزاد  زنی  میلنا  به تصویر می کشد.  کاراکترهایش  شخصیت پردازی 
نمی هراسد،  دنبال  کردن خواسته هایش  از  که  است  نظر جنسی  از 
درحالی  که الکس مردی محتاط و روشنفکر است. این دو شخصیت 
به   عنوان افرادی عمیقاً ناقص به تصویر کشیده می شوند که با وجود 
تفاوت هایشان به  سمت دیگری کشیده می شوند. فیلم بطرز پیچیده ای 
روان شناسی شخصیت ها را در روایت به نمایش گذاشته و کاوشی 
قانع کننده از روابط آشفته و حالات عاطفی آن  ها ایجاد می کند. عنوان 
فیلم، »زمان بندی بد« نیز به این ایده اشاره دارد که »شانس« نقش 
اقدامات و  برخی  ایفا می کند و زمان بندی  مهمی در وقایع فیلم 

تصمیم ها می تواند تأثیر عمیقی بر نتیجه داشته باشد.
با گذار از این  امر، »زمان بندی بد« یک تریلر روان  شناختی با مایه  های 
اروتیک است که هم  سال با »آماده برای کشتن«)برایان دی  پالما( در 
آغاز دهۀ پرشورِ هشتادی میلادی ساخته شد؛ دهه  ای که آغازی بود بر 
گسترش مفهومِ »اروتیسم« در گونۀ تریلرهای هیجان  انگیز و شکوفایی 
غافلگیرکنندۀ  نسبتا  تجربۀ  در  روگ  نیکلاس  فیلم  ها.  از  اینگونه 
»زمان  بندی بد« به رابطۀ پرتنش میان یک روان  شناس آمریکایی و 
زنی در وین اتریش می  پردازد. فیلمِ روگ به شیوه ای غیرخطی روایت 
می شود و در زمان به این سو و آن سو می پرد تا پیچیدگی های عاشقانۀ 
شخصیت ها و وقایعی را که در نهایت منجر به تراژدی می شود را کشف 

کند.
برای نزدیک  شدن به متن و مسیر روایت فیلم می توان شخصیت ها 
را نیز رصد کرد. »زمان بندی بد« چهار شخصیت دارد: الکس پروفسور 
روانشناسی)آرت گارفونکل(، معشوقش میلنا)ترزا راسل(، شوهرش 
استفان)دنهولم الیوت( و کارآگاه اتریشی نتوسیل)هاروی کایتل( که 
پس از اقدام به خودکشی میلنا از الکس بازجویی می  کند. سطحِ 
بازی  های فیلم نیز جای تأمل دارند. آرت گارفانکل اجرای غیرقابل 
قبولی را در نقش دکتر الکس لیندن ارائه می دهد. فقدان گسترۀ عاطفی 
او، باور آشفتگی ها و درگیری های درونی فرضی شخصیتش را دشوار 
می کند. ترزا راسل در نقش میلنا کمی بهتر عمل می کند اما هنوز 
نمی تواند پیچیدگی های شخصیت خود را بطور کامل تجسم بخشد. 
اجراهای ضعیف بیشترِ بازیگران، مانع از توانایی فیلم در جذب بیننده 

در سطح احساسی می شود.
جنبه های  بارزترین  از  یکی  کردم،  اشاره  پیش  تر  که  همانطور 
»زمان بندی بد« داستان گویی غیرخطی آن است. یکی از سخت  ترین 
و چالش  برانگیزترین معماهای فیلم  سازی در طول دهه  های گذشته، 

روایت داستان  های غیرخطی بصورت فلاش  بک است؛ و اکنون که 
بیش از چهار دهه از ساختِ این  فیلم می  گذرد و با توجه به دوره  های 
متفاوت و فیلم  های متنوعی که با این رویکرد در روایت - داستان  گویی 
غیرخطی - در سینما ساخته و اکران شدند، می  شود گفت که نیکلاس 
روگ - با توجه به معیارهای سختگیرانه  ترِ فعلی - در این آزمون تا 
حدی مردودشده به  حساب می  آید. »زمان  بندی بد« در زمان به جلو و 
عقب می پرد تا وقایع منجر به بستری  شدن میلنا و تحقیقات پلیسی 
بعدی را فاش کند. پرش زمان در این فیلم اغلب بدون هشدار یا انتقال 
واضح رخ می  دهد. این رویکرد می تواند برای بیننده گمراه کننده باشد، 
زیرا از آن ها می خواهد که خود زمان بندی رویدادها را کنار هم بگذارند. 
درحالی  که این می تواند یک تکنیک داستان سرایی مؤثر باشد، اما در 
»زمان بندی بد« بیشتر شبیه یک حقۀ حقنه  شده از سوی مؤلف است تا 
یک انتخاب روایی معنادار. تغییر مداوم خطوط زمانی، سرمایه گذاری 
کامل روی شخصیت ها و سفرهای احساسی آن  ها را دشوار می کند، 
زیرا ما دائماً از لحظه بیرون کشیده می شویم تا خودمان، ادراکمان، 
پرداختمان و مواجهۀ  مان را در داستان تغییر دهیم. یکی از انگیزه های 
احتمالی برای دستکاری بسیار پیچیده در »زمان بندی بد« ممکن است 
تمایل روگ برای استتار این واقعیت باشد که اگر روایتش از ابتدا تا 
انتها بصورت خطی و مستقیم اجرا می  شد، داستان و شخصیت  های 
بنظر  پیش  بینی  قابل  و  کلیشه  ای  اندازه سطحی،  از  بیش  اثرش 
پرداخت  در  انسجام  عدم  از  حدی  تا  فیلم  همچنین  می  رسیدند. 
مضامینش رنج می برد. درحالی  که تلاش می کند پیچیدگی های عشق، 

میل و وسواس را کشف کند، اما این  کار را به شیوه ای ازهم گسیخته 
به تکامل می  رساند. انگیزه های کاراکترها و اعمالشان اغلب ساختگی 
و ملودراماتیک  اند؛ این عدم عمق در شخصیت ها، همدلی با مبارزات 
آن ها را دشوار می کند و در نهایت بیننده را از داستان جدا می کند؛ 
ولیکن با وجود میزانسن  های جذاب و فیلم  برداری)در کنار طراحی 

صحنۀ درخشانِ اثر(، فیلم تا انتها کشش بصری  اش را حفظ می  کند.
اما نگارنده با وجود نقدهایی که از دل منابع استخراج شده است، 
نمی تواند از اهمیت برهم نمایی زمانی در »زمان بندی بد« به سادگی 
عبور کند. همانطور که در دیباچۀ این یادداشت ذکر شد، نیکلاس 
روگ با یکی  کردن ساحت گذشته و حال میزانسنی بدیع و آشنازدا 
را رقم می زند.  میزانسنی که مخاطب نمی تواند آن را در دسته  بندی 
مشخصی قرار دهد، اما می تواند آن را درک و رشتۀ احساساتش را بر 

گردن آن بیندازد..
از دیگر ایراداتی که منابع سینمایی بر »زمان بندی بد« وارد می کنند، 
بازنمایی مشکل ساز جنسیت است. بویژه تصویری که فیلم از زنان 
به تصویر می کشد؛ زیرا آن ها اغلب به قربانیان پرخاشگریِ مردانه 
تقلیل می یابند )درواقع، تکرارِ همان نقد و ایراداتی که به دی  پالما 
و سایرِ تریلرسازهای آن  برهه می  گرفتند(. میلنا، بویژه، به  عنوان یک 
زنِ آزاد از نظر جنسی به تصویر کشیده می شود که رفتارش دائماً 
توسط شخصیت های مرد فیلم مورد بررسی و قضاوت قرار می گیرد. 

این تصویر تقلیل آمیز کلیشه های مضر دربارۀ زنان و عاملیت آن ها 
را تداوم می بخشد و تلاش های فیلم برای بررسی روابط پیچیدۀ 
انسانی را تضعیف می کند. از طرفی، نگارنده از مسیر دیگری با این 
شخصیت مواجه می شود. میلنا را می توان به  عنوان یک زن مهلک، 
کهن الگوی کلاسیک در فیلم های نوآر و تریلرهای روان شناختی دید. 
میلنا به  عنوان زنی مرموز به تصویر کشیده می شود که احساس خطر 
و اغواگری را از خود تراوش می کند. او از نظر جنسی آزاد است و 
بطور غیرقابل عذرخواهی مستقل است و اغلب از جذابیت خود برای 
دستکاری و کنترل اطرافیانش استفاده می کند. در طول فیلم، رفتار و 
اعمال میلنا تأثیر مخربی بر مردان زندگی او، بویژه دکتر الکس لیندن 
دارد. او به  عنوان یک چهرۀ پیچیده و جذاب به تصویر کشیده می شود 
که الکس را وارد یک رابطه پرشور اما در نهایت سمی می کند. اقدامات 
و تصمیمات او اغلب منجر به عواقب غم انگیزی می شود و نقش 
او را به  عنوان یک زنِ کشنده و الگویِ »شیفتگی مرگبار« در روایتِ 

تریلرهای اینچنینی، افزایش می  دهد.
بااین  حال، توجه به این نکته مهم است که نمایش میلنا به  عنوان یک 
زن مهلک در »زمان بندی بد« بدلیل تصویر تقلیل آمیز و مشکل ساز از 
زنان مورد انتقاد قرار گرفته است. میلنا بجای اینکه یک شخصیت 
کاملا درک  شده با عاملیت و عمق باشد، اغلب به یک کلیشه تقلیل 
می یابد، که پویایی جنسی مضر را تقویت می کند و کلیشه های 
منفی در مورد تمایلات جنسی زنانه را تداوم می بخشد؛ پس بطور 
کلی، در خوانشی فمینیستی، می  توان گفت که نمایش زنِ مهلک 

در »زمان بندی بد« بازنمایی مشکل ساز فیلم از جنسیت و تمایلات 
جنسی است و به کاستی های کلی آن می افزاید.

سبک تکه تکه شده فیلم به گونه ای طراحی شده است که ماهیت 
متغیر شانس، انتخاب و تقدیر را به تصویر بکشد و دوگانگی های 
ذاتی در طرح چیزها را برجسته کند. فیلم زمان بندی بد را می توان 
یک فیلم نئو نوآر درنظر گرفت، زیرا عناصری از فیلم نوآر کلاسیک 
را در خود جای داده است، اما به طرق مختلف آن  ها را به روز و 
زیر و رو می کند. فضای تاریک و غم انگیز فیلم، شخصیت های 
اخلاقی مبهم و روایت پیچیده، همگی با قراردادهای فیلم نوآر 
سنتی هماهنگ هستند. بااین  حال، این فیلم از جهات قابل توجهی 
با فیلم نوآر کلاسیک فاصله دارد. این  فیلم برخلاف منظر شهری 
معمولی آمریکایی فیلم های نوآر کلاسیک، در فضایی معاصر و 
شهری اروپایی می گذرد. علاوه  بر این، کاوش فیلم در زمینه های 
روان شناختی و جنسی از مرزهای فیلم نوآر سنتی فراتر می رود و به 
قلمروی آشکارتر و تحریک آمیزتر می پردازد. درواقع، به  بیانی دیگر آن 
جریان استتیکی که در »زمان بندی بد« به سینمای نوآر سوق دارد را 
نیکلاس روگ به مدرنیسم آغشته می سازد و به خروجیِ قابل تأملی 
می رسد. نورپردازی، بازی با سایه ها، همچنین تکنیک های تدوین 
غیرمتعارف تجربه ای متفاوت را برای مخاطب به ارمغان می آورد که از 
این  حیث، نمونۀ شایسته  ای برای مطالعاتِ فیلم و نظریات سینمایی 

نیز به  حساب می  آید. 
بطور کلی، »زمان بندی بد« را می توان به عنوان یک فیلم نئو نوآر دید 
که هم به گونۀ کلاسیکِ این غولِ خفته -نوآر- ادای احترام می کند و 
هم مرزهای آن را جابجا می کند و قلمرو موضوعی و سبک جدیدی 
را می  گشاید. »زمان بندی بد« پس از اکران نقدهای متفاوتی دریافت 
کرد، اما از آن زمان بدلیل به  تصویرکشیدن جسورانه و سرکش از 
موضوعات تاریک و تابو، طرفدارانی را بدست  آورد. این  فیلم، نمونه  ای 
قابل  تأمل و از نظر بصری قابل توجه از سینمای نئو نوآرِ دهۀ هشتادِ 

میلادی باقی مانده است.
»الکس لیندن« -اگرچه آرت گارفانکل آن را به بدترین شکل ممکن 
است.  بد«  »زمان بندی  در طرح  کرده-، یک شخصیت مهم  بازی 
برای  او  حرفه ای  ظرفیت های  از  بهره برداری  با  الکس  شخصیت 
دنبال  کردن اهداف شخصی، مانند درک میلنا و راضی  کردن خود به 
اینکه میلنا او را دوست دارد، به طرح داستان کمک می کند. اقدامات 
و انگیزه های او در باز شدنِ گره  های داستان نقش اساسی دارند، زیرا 
کارآگاه، بازرس نتوسیل، بدنبال اعتراف  گرفتن از الکس در مورد شب 
مصرف بیش از حدِ میلنا است. بنابراین، شخصیت الکس لیندن 
بطور قابل توجهی بر توسعۀ طرح در »زمان بندی بد« تأثیر می گذارد. 
اهمیت محیط فیلم  برداری در »زمان بندی بد« چند وجهی است و 
به عمق موضوعی فیلم کمک می کند. داستان فیلم عمدتاً در وین 
می گذرد، شهری که بخاطر تاریخ غنی فرهنگی اش و به عنوان مرکزی 
برای روان کاوی شناخته می شود، که از نظر موضوعی با شخصیت 
الکس لیندن، روان  کاو آمریکایی مرتبط است. همچنین صحنه هایی 
از فیلم در مراکش اتفاق می افتد که عنصری اگزوتیک، غریب و 

گمراه کننده  ای را به روایت اضافه می کند.
اهمیت فرهنگی و تاریخی وین، همراه با ارتباط آن با روان  کاوی، 
زمینه ای غنی برای کاوش در پیچیدگی های روابط شخصیت ها و 
مضامین روان  شناختی فیلم فراهم می کند. علاوه  بر این، استفاده از 
وین به عنوان یک محیط به کیفیت های جوی و خاطره انگیز فیلم 
کمک می کند و تجربۀ کلی تماشا از حیثِ لذتِ بصری)چشم  چرانی؟( 
را نیز افزایش می دهد. محیط فیلم  برداری »زمان بندی بد« با ایجاد 
پس زمینه ای جوی که حالات روانی و عاطفی شخصیت ها را منعکس 
می کند،  بطور چشمگیری به کمکِ مضامینِ متنی و زیرمتنی فیلم 
آمده است. بنابراین، طراحی صحنۀ »زمان بندی بد« نیز به  عنوان 
عنصری حیاتی در انتقال مضامین فیلم از آشفتگی روانی، پیچیدگی 
عاطفی و گذار عمل می کند. فضای فیلمِ روگ نقش تعیین کننده ای 
در شکل گیری مضامین، پویایی شخصیت ها و حال و هوای کلی 
فیلم دارد، اما در مروری دوباره و با اتکا بر این نکته که دهه  ها 
از ساختِ »زمان  بندی بد« گذشته، همچنان روایتِ کُند آن، احتمالا 
یکی دیگر از مصائب مخاطبِ کم  حوصله  ترِ امروزی در مواجه  شدن 
با آن باشد. در طول نزدیک به دو ساعت، »زمان بندی بد« بیش از 
حد طولانی و کشیده به نظر می رسد. روایت غیرخطی نیز صرفا این 
موضوع را تشدید می کند، زیرا اغلب احساس می شود که روایت بدون 

حس جهت گیری پر پیچ و خم به حدِ کفایت است.
در نهایت، بنظر می رسد که »زمان بندی بد« بیش از هر چیزی، تمرینی 
است برای بیان یک داستان کم  عمق و خام به روشی پیچیده. 
اگرچه ممکن است برخی محاسن بصری و شنیداری داشته باشد، 
اما برای غلبه بر ضعف های اساسی روایی و مضمونی فیلم کافی 
نیست. این  فیلم بدلیل صداقتش مورد ستایش قرار گرفته، اما برای 
پرداختن به اختلالات شخصیتی این شخصیت ها بجای مدفون  کردن 
آن  ها در خون، سکس و سروصدا، صداقت و البته شجاعت بسیار 
بیشتری می طلبد. بطورکلی، با همۀ نقدهای مطروحه، تماشای 
رضایت بخش  تجربه  ای  روگ،  نیکلاس  آقای  دهه  هشتادی  فیلم 
و آموزش  مند بلحاظ سینمایی و مطالعاتِ فیلم است؛ هرچند که 

نمی تواند به اهداف بلندپروازانۀ آنطور که مدِنظرش بوده عمل کند.

تأملی بر یکی از مهجورترین ســاخته  های نیکلاس روگ؛

عشق  لرزه و نوای جنون  آمیز ثانیه  ها
دست به نقد

منصور یاقوتی نویسنده کرمانشاهی بعد از تحمل یک دوره بیماری ظهر گذشته در منزلش درگذشت. وی حدود یک سال اخیر به دلیل پیشرفت بیماری سرطان در بیمارستان روند درمانی را 
طی کرد و جهت مراقبت های بیشتر به خانه منتقل شد اما امروز رادفر شاعر و از نزدیکان منصور یاقوتی خبر فوت او را تایید کرد.

منصور یاقوتی ملقب به »گُل باخی« پنجم دی ماه سال ۱۳۲۷ در روستای کیوه نان شهرستان سنقر استان کرمانشاه متولد شد؛ وی در زمینه داستان کوتاه و داستان بلند فارسی متون درخشانی 
خلق کرده و یکی از چهره های شاخص در میان نویسندگان نسل دهه ۴۰ و ۵۰ ایران است. برخی نویسندگان معاصر از منصور یاقوتی به عنوان چخوف ایران )یکی از مشهورترین نویسندگان 
جهان( یاد می کنند چرا که این هنرمند کرمانشاهی در آثارش استادانه و هنرمندانه از جملات کوتاه، ادبیات قائم به ذات و به دور از تقلید استفاده کرده و همچنین بیشتر آثارش در سبک 

رئالیسم آفریده شده است.

آنتوان چخوف ایران درگذشت

محراب توکلی
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2003090407000082    www.setadiran.ir :شماره فراخوان مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

نام سازمان: دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی درمانی البرز؛   موضوع: واگذاری امور ایاب و ذهاب )خودروسواری( شبکه بهداشت و درمان شهرستان ساوجبلاغ؛

تاریخ توزیع اسناد: مهلت خرید اسناد مناقصه توسط مناقصه گزار سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس  www.setadiran.ir  از ساعت 09:00 مورخ 1403/10/09 لغایت 1403/10/11 ساعت 19:00؛   آخرین مهلت ارسال اسناد مناقصه 

به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:   www.setadiran.ir  ساعت 15:00 مورخ 1403/10/22 می باشد.  

البرز؛    میزان سپرده تضمین شركت در مناقصه: 2.830.000.000 ریال )دو میلیارد و  زمان و محل بازگشایی پیشنهادهای رسیده: روز یک شنبه مورخ 1403/10/23 راس ساعت 10:00 صبح در محل ستاد دانشگاه علوم پزشکی 

هشتصد وسی میلیون ریال(به صورت فیش واریزی به حساب جاری 2069258003022؛ )شبا IR 760160000002069258003022( نزد بانک کشاورزی شعبه مرکزی کرج یا ارائه ضمانت نامه بانکی - به نام دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی البرز؛

)مدت اعتبار ضمانت نامه در زمان بازگشایی پاکات نبایدكمتر از 3 ماه باشد.(

پرداخت هزینه چاپ آگهی ها به عهده برنده مناقصه می باشد.   کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار می باشد.

نشانی سازمان: کرج، بلوار طالقانی شمالی، بالاتر از میدان طالقانی، شهرک اداری، ساختمان مرکزی        شماره تماس: 34197654-026   شناسه: 1852369

گهی مناقصه عمومی یک مرحله ای آ

به استناد ماده 63 آیین نامه مالی و معاملاتی دانشگاه های علوم پزشکی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی - ناحیه 2 کرج  برابر رای شماره 140360331057003022 هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم سپیده مهدی پناه فرزند رضا بشماره شناسنامه ۲۳۲۴ صادره از در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 379/02 متر 
مربع از پلاک ۱۱۵۳ فرعی از ۱۲ اصلی واقع در کرج ماهدشت سر در آباد خ سرداران جنب مسجد قطعه سوم خریداری از مالک رسمی آقای غلامعلی شمس محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 

را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1846120    تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/9/24       
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ناحیه دو کرج  

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی )نوبت دوم( آ

صندوق پستی هوشمند 

چیست و چه مزایایی دارد؟

شرکت های  همراهی  با  ایران  پست  ملی  شرکت  امروزه 
دانش بنیان امکانات جدیدی را برای کمک به افزایش سرعت و 
دقت توزیع مرسولات مشتریان ایجاد کرده است، این امکانات 

جدید صندوق پستی هوشمند یا لاکر است.
صندوق پستی هوشمند یک صندوق فلزی قفل دار و هوشمند 
است که در حال حاضر، در ۱۴۰ نقطه کشور از جمله شهر تهران 
و برخی دیگر از شهرها مانند جزیره کیش و خوزستان نصب شده 

است.
از جمله  مکان های مشخص  در  پستی هوشمند،  صندوق 
مراکز خرید، مراکز تجاری، بیرون از ساختمان های دفاتر پستی 
و... مستقر می شود و کارکرد اصلی آن حفاظت و نگهداری از 
مرسولات پستی و سفارشات فروشگاه های اینترنتی در محدوده 
وزنی و ابعادی مشخص است. دریافت مرسولات از طریق این 

لاکرها، در ۲۴ ساعت شبانه روز امکان پذیر است.
طریقه استفاده از لاکرها به این صورت است که هنگام ثبت 
اینترنتی  یا فروشگاه   سفارش در سامانه شرکت ملی پست 
از  یکی  می توانید  کار،  محل  یا  خانه  آدرس  اعلام  جای  به 
ایستگاه های لاکر نزدیک به محل رفت و آمد خود را انتخاب 
کنید. در این صورت مامور ارسال)موزع(، بسته را در صندوق 
پستی هوشمند رزرو شده توسط شما قرار داده  و به محض قرار 
گرفتن کالا در آن، پیامکی حاوی کد تحویل برای مشتری ارسال 
می شود. مشتری با وارد کردن این کد روی صفحه دیجیتالی 
صندوق پستی هوشمند خود، میتواند مرسوله را از آن خارج کند.
از مهم  ترین ویژگی های این صندوق ها می توان به این موارد 
اشاره کرد: »دسترسی آسان«: کاربران می توانند در هر زمان که 
بخواهند به صندوق پستی خود دسترسی داشته باشند، »امنیت 
بالا«: این صندوق ها دارای قفل های دیجیتال و سیستم های 
می کنند.  تضمین  را  بسته ها  امنیت  که  هستند  شناسایی 
»اطلاع رسانی«: بسیاری از این سیستم ها با اپلیکیشن های 
موبایل همگام سازی شده و کاربران را از وضعیت بسته های 
خود مطلع می کنند، »محل های عمومی«: لاکرها می توانند در 
مکان های عمومی مانند فروشگاه ها، ایستگاه های مترو یا مراکز 

خرید قرار گیرند که دسترسی به آن ها را آسان تر می کنند.
استفاده از صندوق های پستی هوشمند چه مزیت هایی دارد؟

کمک به کاهش ترافیک شهری: با استفاده از این سیستم ها، 
می یابد،  کاهش  پست  اداره  به  مکرر  آمد  و  رفت  به  نیاز 
صرفه جویی در زمان: کاربران می توانند بسته های خود را در زمان 

مناسب دریافت کنند، بدون اینکه منتظر موزع پست باشند.

فناوری
در نشست »پیشرفت و توسعه سواحل مکران« مطرح شد؛

تعامل سازنده با جهان، شرط اصلی توسعۀ دریامحور مکران

بازرگانی

بیان  با  اقتصاد دریامحور  نماینده ویژه رئیس جمهور در 
اینکه شرط توسعه دریا محور مکران، تعامل سازنده با جهان 
است، از سواحل مکران به عنوان دروازه این تعامل یاد کرد 
و گفت: نباید از ارزش اقتصادی و موقعیت راهبردی این 

منطقه غافل شد.
»پیشرفت  نشست  در  گذشته  روز  عبدالعلی زاده«  »علی 
و توسعه مکران« که با حضور فعالان اقتصادی در اتاق 
داشت: مکران موقعیت  اظهار  برگزار شد،  ایران  بازرگانی 
راهبردی تجاری برای ایران دارد و می توان با تمرکز بر 

توسعه دریا محور کشور را ساخت.
وی با تاکید بر اینکه باید رابطه ایران را با سایر کشورها 
تسهیل کنیم و سازنده کنیم، ادامه داد: تعامل سازنده، 
یک رابطه دوطرفه است اینگونه نیست که فقط کشورهای 
خارجی در ایران سرمایه گذاری کنند بلکه ما نیز باید در 
و  بسازیم  تولیدی  و  اقتصادی  واحدهای  کشورها  دیگر 

رابطه برد- برد ایجاد کنیم.
نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور با اشاره به 
ویژگی های منطقه مکران گفت: مکران درست در دهانه 
اقیانوس هند قرار دارد که با کشورهای مختلفی در ارتباط 
است؛ سواحل مکران در امتداد دریای عمان قرار دارد این 
شرایط  در  ماسه ای  سواحل صخره ای،  داشتن  با  منطقه 

منحصر به فردی قرار دارد.
وی با بیان اینکه رئیس جمهور دستور تخصیص اعتبارات 
لازم برای طرح راه آهن چابهار - زاهدان را صادر کرده است، 
افزود: با بهره برداری از این مسیر ریلی و تکمیل کریدور 
این  ترانزیت تجاری در  نقل و  - شمال، حمل و  جنوب 
ایجاد  به سوی  ای  درچه  که  یابد  می  گسترش  منطقه 

اشتغال و رشد اقتصادی در کشور خواهد بود.
عبدالعلی زاده با بیان اینکه کشور باید به دست مردم سپرده 
شود و بخش دولتی باید سیاست گذاری لازم را در راستای 
حقوق و منافع مردم انجام دهد، گفت: بخش خصوصی 
باید کشور را در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی 

و سیاسی بسازد و این ظرفیت در قانون دیده شده است.
وی از ناترازی در بخش انرژی، مشکل آب، خالی شدن 
سفره های زیرزمینی و به دنبال آن پدیده فرونشست زمین 
را از جمله مشکلات کشور برشمرد که می توان با همکاری 

بخش خصوصی آن را برطرف کرد.

نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور با اشاره به 
ابلاغ رهبر معظم انقلاب اسلامی در سال ۱۴۰۲ با موضوع 
توسعه دریا محور گفت: ما از یک نوع نگاه های گذشته 
به سمت یک راهبرد جدید که اساس آن تعامل سازنده با 

جهان است می رویم.
وی با بیان اینکه ایده توسعه دریا محور از مکران شروع 
آزاد  آب های  بر  مکران  سواحل  که  آنجا  از  افزود:  شد، 
می توانیم  سواحل  این  از  و  است  مشرف  اقیانوس  و 
مستقیم تا قطب جنوب برویم، امیدوارم تا سال آینده 
بتوانیم تور گردشگری را هم در این مسیر طراحی و اجرا 

کنیم.
این  در  نیز  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  زاده  صمد حسن 
نشست با بیان اینکه چالش های توسعه مکران نیاز به 
توسعه زیرساخت ها و سرمایه گذاری دارد که می تواند بر 
روی اقتصاد کشور تاثیرگذار باشد، اظهار داشت: استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی در توسعه مکران موضوع مهمی 
است و از این رو در مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی عنوان 
هایی را برای مکران در نظر گرفته ایم که نیاز به همفکری 

دارد.
موقعیت  اینکه  بیان  با  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
استراتژیک مکران در تجارت می تواند منجر به ارتباط ایران 
با کشورهای خارجی شود، تاکید کرد: دیپلماسی اقتصادی 
برای مکران بسیار تاثیرگذار است و باید روی مسایلی از 

جمله ظرفیت های لجستیک در مکران کار شود.

حسن زاده از مکران به عنوان کلید اتصال برای کریدور 
شمال به جنوب یاد کرد  که نقش سازنده در صادرات 
و واردات دارد و در این رابطه اظهار داشت: با توجه به 
در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ابلاغی  های  سیاست 
خصوص اقتصاد دریا محور باید گفت که محور اتصال 

مکران به شبکه جهانی موضوع مهمی است.
نیز  را  مکران  گردشگری  قطب  روی  گذاری  وی سرمایه 
با  باید روی قطب جدید گردشگری  افزود:  و  یادآور شد 
ایجاد شهرک های گردشگری و نقش مکران در افزایش 

تاب آوری اقتصادی توجه شود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران ابراز امیدواری کرد: با همفکری 
های بخش دولتی و خصوصی در جهت توسعه مکران 

کارهای علمی و کارشناسی صورت گیرد.

فرزانه پیری

تعامل سازنده، یک رابطه دوطرفه 
است اینگونه نیست که فقط کشورهای 

خارجی در ایران سرمایه گذاری کنند 
بلکه ما نیز باید در دیگر کشورها 

واحدهای اقتصادی و تولیدی بسازیم 
و رابطه برد- برد ایجاد کنیم.
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الوی تورس کوبایی پس از امضای قرارداد با فدراسیون بوکس ایران، رسما سرمربی تیم ملی بزرگسالان کشورمان شد.الوی 
تورس که پنجشنبه از طریق فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( وارد تهران شد، روز گذشته با حضور در محل فدراسیون، 
نشستی را با سیدروح الله حسینی رئیس فدراسیون بوکس کشورمان برگزار کرد. در این نشست، طرفین در خصوص برنامه ها 
و اهداف به صحبت و تبادل نظر پرداخته و در نهایت به توافقات نهایی دست یافتند. سیدروح الله حسینی در این نشست 
به تشریح  برنامه های فدراسیون پرداخت و گفت: سال آتی رویدادهای مهمی چون قهرمانی جهان، قهرمانی آسیا و بازی های 
کشورهای اسلامی را در پیش داشته و از شما به عنوان سرمربی انتظار می رود که تیم ملی را به خواسته هایی که داریم 

برسانید.

»تورس« کوبایی سرمربی تیم ملی بوکس ایران شد

در روزهایی که اقتصاد کشور درگیر بحران های متعددی 
است و بسیاری از پروژه های عمرانی به دلیل کمبود بودجه 
در حد حرف باقی مانده اند، خبر از احداث ورزشگاهی جدید 
با ظرفیت ۴۰ هزار نفر در مجموعه ورزشی آزادی، نه تنها 
حیرت برانگیز، بلکه پرسش برانگیز است. آیا این پروژه نیز 
به سرنوشت بسیاری از طرح های نیمه کاره و رهاشده دچار 
خواهد شد، یا واقعاً دولت و وزارت ورزش برای عملیاتی 

کردن چنین پروژه ای آماده هستند؟
صحبت از ساخت ورزشگاه جدید، ایده ای نیست که امروز یا 
دیروز مطرح شده باشد. همان طور که مدیر مجموعه آزادی 
اشاره کرده است، این پروژه در زمان محمد علی آبادی و در 
دولت نهم کلید خورد و حتی به مرحله پی ریزی رسید، اما 
نهایتاً به حال خود رها شد. اکنون سوال این است: چرا پس 
از این همه سال، ایده ای که قبلاً شکست خورده و کنار 
گذاشته شده بود، دوباره مطرح شده است؟ چه تضمینی 
وجود دارد که این بار سرنوشت متفاوتی در انتظار آن باشد؟

بودجه: مانع بزرگ یا دستاویزی برای توجیه؟
یکی از مهم ترین نکاتی که در صحبت های مهدی نصیبی به 
چشم می خورد، اشاره به تأمین بودجه و برآورد هزینه های 
بدون  پروژه  این  او،  گفته  به  است.  پروژه  این  سنگین 
تصویب بودجه و تأمین منابع مالی آغاز نخواهد شد. اما 
جدی  مالی  محدودیت های  با  کشور  که  شرایطی  در  آیا 
روبه رو است، اختصاص بودجه به ساخت ورزشگاهی جدید 
اولویت دارد؟ آیا بهتر نیست این منابع محدود به پروژه های 
موجود،  ورزشی  زیرساخت های  بازسازی  مانند  ضروری تر 
حمایت از ورزش پایه یا بهبود وضعیت فوتبال بانوان که در 

وضعیت بحرانی قرار دارد، اختصاص یابد؟
برای  ورزشگاه  این  اولیه  ایده  که  اینجاست  جالب  نکته 
حمایت از فوتبال بانوان مطرح شد. اما واقعیت این است 
که ورزش زنان در ایران همچنان با مشکلات ساختاری و 
کمبود امکانات روبه رو است. آیا ساخت ورزشگاهی ۴۰ هزار 
نفری واقعاً می تواند این مشکلات را حل کند؟ یا صرفاً 
اقدامی نمایشی است که در عمل به بهره وری و استفاده 
مناسب نخواهد رسید؟ فوتبال بانوان به جای ورزشگاهی 
که احتمالاً نیمه خالی خواهد ماند، به برنامه ریزی حرفه ای، 

بودجه برای تیم های لیگ، و ایجاد زیرساخت های پایه نیاز 
دارد.

بازسازی زیرساخت های فعلی؛ نیاز فراموش شده
مهم ترین  از  یکی  به عنوان  آزادی،  ورزشی  مجموعه 
زیرساخت های ورزشی کشور، سال هاست که درگیر مشکلات 
ورزشگاه  مطلوب  چندان  نه  وضعیت  از  است.  متعددی 
یکصد هزار نفری گرفته تا بازسازی نیمه کاره سالن ۱۲ هزار 
نفری، نیاز به رسیدگی و به روزرسانی این مجموعه به وضوح 
که  شرایطی  در  چرا  اینجاست:  سؤال  اما  می شود.  دیده 
زیرساخت های موجود همچنان نواقص زیادی دارند، انرژی 
بهتر  آیا  می شود؟  جدید  پروژه ای  ساخت  منابع صرف  و 
نیست ابتدا مشکلات فعلی برطرف شود و سپس به توسعه 

زیرساخت ها پرداخت؟
پرسش های بی پاسخ

اعلام چنین پروژه هایی در شرایطی که اقتصاد و ورزش 
کشور با چالش های جدی مواجه است، پرسش های زیادی 

را به ذهن متبادر می کند:
1. آیا این تصمیم صرفاً اقدامی برای تبلیغات و نمایش 

عملکرد وزارت ورزش است؟
2. چه برنامه ای برای تأمین هزینه های سنگین این پروژه 

وجود دارد؟
برای ساخت چنین ورزشگاهی  نیازسنجی دقیقی  آیا   .3

صورت گرفته است؟
4. چه ضمانتی وجود دارد که این پروژه، مانند پروژه های 

گذشته، نیمه کاره رها نشود؟

نبود  می آید،  به چشم  همه  از  بیش  میان  این  در  آنچه 
است.  ورزش  وزارت  برنامه های  در  مناسب  اولویت بندی 
در حالی که ورزش کشور در بخش های مختلف با کمبود 
بودجه دست وپنجه نرم می کند، و ورزشکاران بسیاری به 
دلیل نبود حمایت مالی کافی ناچار به ترک حرفه یا مهاجرت 
می شوند، اختصاص منابع به پروژه ای که بیشتر شبیه به 

یک رؤیای بلندپروازانه است، قابل تأمل است.
آیا آزادی ۲ به آزادی بیشتر منجر خواهد شد؟

از نام این پروژه، »آزادی ۲«، می توان برداشتی نمادین داشت. 
آزادی ۲ می تواند نماد توسعه و پیشرفت زیرساخت های 
ورزشی باشد، اما تنها در صورتی که با برنامه ریزی دقیق، 
باشد.  اولویت بندی صحیح همراه  پایدار و  تأمین بودجه 
در غیر این صورت، این پروژه نیز به سرنوشت بسیاری از 
بدون  منابع  صرف  شد:  خواهد  دچار  نمایشی  طرح های 

بازدهی واقعی.
در نهایت، سرنوشت ورزشگاه آزادی ۲ و دیگر پروژه های 
بلندپروازانه وزارت ورزش به مدیریت صحیح و پاسخگویی 
شفاف بستگی دارد. اگر این پروژه با همان رویکردی که 
سال ها پیش به حال خود رها شد، دوباره آغاز شود، نه تنها 
نتیجه ای به همراه نخواهد داشت، بلکه به نماد دیگری از 
ناکارآمدی در حوزه ورزش کشور تبدیل خواهد شد. وزارت 
ورزش باید در قبال چنین تصمیم هایی به جامعه ورزشی 
و مردم پاسخگو باشد و نشان دهد که این پروژه ها واقعاً 
در خدمت توسعه ورزش کشور هستند، نه صرفاً ابزاری 

برای نمایش.

 

زنان

رشته المپیکی که در ایران 

فدراسیون ندارد!

ملی پوش راگبی زنان ایران از وزیر ورزش درخواست کرد یک 
بار به صحبت های جامعه این رشته المپیکی گوش دهد و به 

احیای راگبی کمک کند.
ستایش شجاعی ملی پوش راگبی زنان ایران در مورد برگزاری 
مسابقات راگبی سونز ایران گفت: سطح مسابقات زنان در شیراز 
بسیار بالا بود. دلیل این موفقیت، برگزاری اردوهای آمادگی 
طی سه ماه گذشته بود که نقش مهمی در ارتقای آمادگی 
بازیکنان ملی ایفا کرد. این مسابقات چالش های جذاب و 
رقابت های بسیار خوبی را به همراه داشت و روند رو به رشد 
راگبی زنان را به وضوح نشان داد. البته ما همچنان باید کار 

کنیم تا به شرایط بهتری برسیم.
ملی پوش راگبی زنان در مورد منحل شدن فدراسیون راگبی 
گفت: راگبی یکی از پنج رشته مهم و پرطرفدار جهان است 
اما متأسفانه گاهی تصمیمات سلیقه ای مسئولانی که در 
رأس ورزش قرار می گیرند، آسیب های جبران ناپذیری به این 
رشته وارد می کند. در حالی که در تمام دنیا، توجه اصلی به 
رشته های المپیکی است و این رشته در بازیهای آسیایی نیز 
مدال دارد، فکر می کنم تنها رشته المپیکی هستیم که در ایران 
فدراسیون ندارد. انحلال فدراسیون راگبی ایران ضربه ای بزرگ به 
ورزشکارانی وارد کرده که سال ها برای پیشرفت این رشته تلاش 
کرده اند. این وضعیت باعث دلسردی بسیاری از ورزشکاران و 

علاقه مندان به این رشته شده است.
او در ادامه اظهار کرد: وزیر ورزش را فردی مستقل، کارشناس 
و اهل فن توصیف می کنند، بنابراین ما جامعه راگبی ایران 
با  این موضوع ورود کنند و  به  از وزیر ورزش می خواهیم 
بازگرداندن راگبی به جایگاه واقعی خود به عنوان یک فدراسیون 
مستقل، زمینه توسعه این رشته را فراهم سازند. از وزیر ورزش 
درخواست داریم یک بار به حرفهای جامعه راگبی گوش دهند 
و این رشته مهم و المپیکی که در ایران رو به پیشرفت بود را 

مجددا احیا کنند.
ملی پوش راگبی همچنین گفت: سال گذشته تیم ملی زنان 
ایران برای نخستین بار در تاریخ به مدال برنز آسیا ترافی رسید 
که به واسطه پیشرفت راگبی ایران، آقای میرمهدی حسینی به 
عنوان شخصیت سال آسیا انتخاب شد اما پاسخ این پیشرفت 
متاسفانه منحل کردن فدراسیون راگبی بود. اخیرا نیز ایشان 
به عنوان رئیس یکی از کمیته های راگبی آسیا انتخاب شده 
است. در واقع کنفدراسیون آسیا هم توانایی ایران را باور دارد 
اما در داخل کشور کم لطفی می شود. با توجه به تلاش های 
مداوم آقای حسینی در سال های اخیر برای حفظ و احیای 
راگبی، که با تمام مشکلات به تنهایی جنگیده است، از وزیر 
محترم ورزش انتظار داریم توجه ویژه ای به این رشته المپیکی 

و مهم داشته باشند.
او در مورد مسابقات پیش روی تیم ملی راگبی زنان ایران 
گفت: قرار بود دو ماه قبل به مسابقات آسیایی اعزام شویم، 
اما متأسفانه به دلیل محدودیت ها و لغو پروازهای خارجی 
فرودگاه حضور  در  وقتی  شویم.  اعزام  نپال  به  نتوانستیم 
داشتیم پرواز ما لغو شد و نتوانستیم به مسابقات آسیا ترافی 
برویم. با این حال، برای این مسابقات زحمات زیادی کشیده 
بودیم و اطمینان داشتیم که در صورت شرکت، با توجه به 
آمادگی تیم، می توانستیم مدال بهتری نسبت به دوره های 

گذشته کسب کنیم.
شجاعی در پایان گفت: در حال حاضر منتظر اعلام برنامه های 
مسابقات آسیایی هستیم. به طور معمول، این برنامه ها در 
ماه اول میلادی از سوی کنفدراسیون آسیا اعلام می شود و 
سازمان راگبی کشور ما نیز بر اساس آن برنامه ریزی می کند. 
بنده هم یاد گرفتم بعنوان یک بازیکن و ورزشکار حرفه ای فقط 

کار خودم را مطابق برنامه اعلام شده انجام بدهم.

سراب ورزشگاه 40 هزار نفری در مجموعۀ آزادی؛

می گویید بودجه نیست،  آن وقت وعدهٔ ورزشگاه جدید می دهید!؟

مکث

ورزشی

فراز اسدی

چرا استقلال و پرسپولیس، با وجود برخورداری از پشتوانه 
مالی بسیار خوب، همچنان حال و روز خوشی ندارند؟

وقتی در مستطیل سبز، نتیجه دلخواه حاصل نمی شود و 
تماشاگران احساس رضایت ندارند، به وضوح نشان دهنده 
وجود ایراد و اشکال است؛ ایرادی که هم در داخل زمین و 
هم خارج از آن وجود دارد. از آنجا که تصمیمات مدیریتی 
بیرون از زمین، بیشترین تأثیر را در موفقیت تیم ها دارد، 
باید عملکرد مدیریتی این دو باشگاه را زیر ذره بین قرار داد. 
اینکه این تصمیم ها از چه نوعی هستند؛ منطقی، بصری 

یا خلاقانه؟
ندارم؛ چراکه  کار  باشگاه ها  این  فرآیند تصمیم گیری  به 
در پرسپولیس، به دلیل پیروی از تفکرات سطحی و افراد 

در  ندارد.  جایگاهی  فرآیند  این  فسیل شده،  و  بی سواد 
استقلال نیز، حضور افراد غریبه و فاقد شناخت، فضایی از 

بی خردی را بر مدیریت حاکم کرده است.
تصمیم گیری در مدیریت، مهارت می خواهد؛ دانایی، تجربه 
و درک عمیق از شرایط. حالا به ترکیب اعضای هیئت مدیره 
این دو باشگاه نگاه کنید! آیا آن ها را می توان با افرادی 
چون جعفر کاشانی، عابدینی، شکرریز، نیک کار، قریب، 
محمدنبی، میرولد، ایروانی، پورحیدری و اولیایی مقایسه 

کرد؟
بدیهی است که قواره مدیریتی این دو باشگاه کوچک تر 
شده است. ترکیب هیئت مدیره نه با توسعه و رشد فوتبال 
ایران هماهنگ است و نه در تراز نام های بزرگ استقلال و 
پرسپولیس. نتیجه همین می شود که شاهدش هستیم: 

ناپایداری در داخل زمین و بی خردی در خارج از آن.

تصمیم مدیریتی، مهارت می  خواهد؛ هیأت مدیرۀ سرخابی  ها در تراز استقلال و پرسپولیس نیستند!

نیشِ هوادار
مجید سعیدی
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